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Opinii

Certificarea trebuie să asigure arhitecților un acces 
liber la piață, pe principii concurențiale juste
arh. Alexandru Găvozdea, președintele Ordinului Arhitecților din România

Certificarea, ca instrument, este 
importantă pentru societate, întru-
cât scopul unui sistem de acest fel 
este să confere clienților siguranța 
unui nivel de calitate corect al ser-
viciilor sau produselor ce le sunt 
oferite. În cazul specific al certifi-
cării calificării tehnico-profesionale 
pentru servicii de arhitectură, ingi-
nerie și lucrări de execuție, nivelul 
de calitate ce se dorește a fi stabi-
lit, în interes public, este cel al ser-
viciilor de arhitectură și proiecta-
re inginerească precum și consul-
tanță pe de o parte și cel al calită-
ții activităților de execuție a lucrări-
lor de construire precum și produc-
ția de materiale pentru construcții, 
pe de alta. 
Trebuie avut în vedere că activita-
tea arhitecților este filonul conti-
nuu care străbate întreg procesul 
de edificare de la analiza contex-
tului și a fezabilității, prin concep-
ție, proiectare tehnică și asisten-
ță pe perioada șantierului, recepți-
ei calitative și urmărirea comportă-
rii în timp (incluzând tot mai frec-
vent modurile de operare și costu-
rile de funcționare, mentenanță și 
consumurile energetice asociate) 
și, tot mai important, gândirea pos-
tutilizării (ce se întâmplă cu resursa 
materială ”clădire” la finalul ciclu-
lui de viață). 
De-a lungul acestui proces se aso-
ciază temporar proiectului în diver-
se momente și pentru diferite peri-
oade o serie de specialiști dedicați, 
proiectanți, constructori, consul-
tanți, operatori și utilizatori, iar ar-
hitectul are misiunea de a păstra vi-
ziunea integratoare.
În cheia acestei responsabilități 
față de arhitectură, ca mijloc de 
îmbunătățire a calității vieții pen-
tru un trai fericit, evident, certi-
ficarea este importantă pentru 
arhitecți. 
Întrebarea subsecventă ce se im-
pune instantaneu este: CUM trebu-
ie conceput un sistem de certifica-
re a calificării tehnico-profesionale, 

pentru a oferi societății efectul 
acestei creșteri calitative a mediu-
lui construit?

Pașii pentru introducerea 
unui sistem de certificare 
Din nefericire pentru logica lucruri-
lor, „pașii care mai sunt de făcut” 
se situează atât înainte cât și după 
cei deja făcuți. În primul rând, tre-
buie definit în mod operațional ce 
este certificarea, ce își propune 
mai concret și ce nu își propune să 
fie, iar această definiție trebuie să 
țină pe de o parte seamă de întreg 
ciclul de viață al construcțiilor și pe 
de alta de diversitatea actorilor im-
plicați în proces și modul variat de 
funcționare în piață al acestora. 
Presupunând că demersul actual ar 
fi unul valid procedural, acesta de-
finește structurarea sistemului în 
jurul unei entități care să gestione-
ze elaborarea procesului de certi-
ficare a calificării tehnico-profesio-
nale, să îl îmbunătățească periodic 
în funcție de feedback-ul înregis-
trat și să asigure performanța aces-
tuia în raport cu scopul vizat, cel al 
deservirii interesului public. 
Pașii ulteriori înființării organis-
mului sunt cei de definire con-
ceptuală a instrumentarului pen-
tru asigurarea certificării, elabora-
rea și testarea lui și implementa-
rea - cu certitudine vorbim despre 
un instrument digital, obiectiv și 
transparent. 
Acest sistem trebuie obligatoriu să 
asigure, vizând în continuare inte-
resul public, un acces liber la pia-
ță bazat pe principii concurențiale 
juste - orice alte funcții ale sistemu-
lui certificării trebuie subordonate 
acestui principiu. 
În ceea ce privește orizontul de 
timp pentru introducerea certifică-
rii, o estimare bazată pe exeriențe 
anterioare relevante este de minim 
6 luni dedicate pentru elaborarea 
unor criterii și principii corecte pen-
tru toți actorii implicați și un minim 

de 12 luni până la activarea instru-
mentului digital.

Reacția arhitecților membri 
OAR privind certificarea 
Prima reacție, instinctivă, este de 
respingere a oricărei schimbări pen-
tru că este o schimbare, lucru poa-
te de înțeles pe fondul disproporți-
onat de birocratic existent. Al doi-
lea tip de reacție, tot instinctiv, este 
tocmai respingerea unui pas biro-
cratic suplimentar, ale cărui efecte 
benefice nu sunt tocmai vizibile. 
Odată cu dialogul inițiat în cadrul 
mai multor întâlniri în diferite gru-
puri reprezentative la nivel organi-
zațional (Consiliul Național al OAR, 
grupul de lucru al președinților de fi-
liale OAR) și în teritoriu (dezbateri 
organizate în filialele Bihor, Transil-
vania, Sibiu-Vâlcea, Argeș și Bucu-
rești), reacțiile se nuanțează și se ra-
finează, arhitecții începând să cau-
te soluții pentru acel „CUM” trebuie 
făcută certificarea pentru a servi la 
îmbunătățirea mediului construit în 
interesul unei vieți fericite.

Tarife juste pentru efortul 
prestat vor putea fi 
obținute mai frecvent de 
arhitecții certificați
Introducerea certificarii nu va avea, 
în mod direct, efecte asupra nivelu-
lui tarifelor percepute de arhitecți. 
Dar, operatorii economici care uti-
lizează practici neconforme, nelo-
iale, generând prețuri sub cost și 
dumping, nu ar trebui să poată ob-
ține certificarea. 
Cu presiunea unei piețe de dumping 
eliminată sau măcar redusă sem-
nificativ, tarifele juste pentru efor-
tul prestat vor putea fi obținute mai 
frecvent de arhitecți și ceilalți ac-
tori din procesul edificării. Iar pen-
tru prețul respectiv, clientul final va 
fi mai interesat să revendice un ni-
vel de calitate adecvat, ceea ce as-
tăzi nu se întâmplă suficient.

Consider că procesul de instituire a 
sistemului certificării este unul prin 
natura sa colaborativ, în care ro-
luri importante revin atât statului, 
cât și mediului profesional și celui 
antreprenorial. 
Aș aprecia o resetare a demersu-
lui în această cheie, cu o aborda-
re profesionistă, lipsită de orgolii 
personale și interese limitative, de 
grup, și cu ținta comună și asumată 
a prevalenței absolute a interesului 
public, precum și înțelegerea fap-
tului că acesta este în cazul de față 
deservit de procese derulate emi-
namente prin sectorul privat. 
Cred că prin dialog, nu prin dezba-
tere, vom reuși să evoluăm și în 
acest demers. n
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